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Цытата нумара:

Знешняя палітыка 
не можа быць больш 
аўтарытарнай і дзейнай, 
чым сіла, якая за ёй 
стаіць.

Лорыс Норстэд.
Ня бойся!

ЗАРЭГІСТРАВАНЫ 
КАНДЫДАТЫ 

Д Э Г РА Д А Ц Ы Я  З Н Е Ш Н Я Й  П А Л І Т Ы К І

Аднак пры гэтым дывановыя 
дарожкі, якія раскочваюць для 
сустрэчы ганаровых гасцей, 
неміласэрна есць моль, а гана-
ровая варта бессэнсоўна топча 
пляц - ніхто не едзе з візітам у 
Мінск, няма ні рабочых, ні тым 
больш дзяржаўных візітаў ... Пу-
стыня.

Да знешнепалітычнай пустыні 
і насельніцтва і палітычны клас 
Беларусі ўжо прызвычаіліся. 
Затое з’яўленне А. Лукашэн-
ка ў якім-небудзь Эквадоры 
выклікае ў беларусаў шчырую 
цікавасць да знешняй палітыцы 
свайго кіраўніка ў фармаце 
«Клуба кінападарожжаў».

Бяда ў тым, што насельніцтва 
звыклася і з вельмі негатыўным 
успрыняццем, якое склалася 
вакол А. Лукашэнка, а следам і 
вакол РБ на міжнароднай арэ-
не. Беларускага прэзідэнта 
лічаць вельмі недагавораздоль-
ным, сварлівым, нецярплівым, 
нястрыманым і схільным да 
падману партнёраў. Сумна 
тое, што ў асяроддзі белару-
скага палітычнага класа тая 
ж схільнасць беларускага 
кіраўніцтва да падману часта 
падаецца ў разрадзе яго добрых 
якасцяў: «Што б не казалі, а ма-
лайчына, Аляксандр Рыгоравіч, 
абвёў Маскву вакол пальца ...». 
Так захапляюцца жулікам, які 
абкраў суседа, не заўважаючы, 

што ўласныя кішэні ўжо даўно 
пустыя ...

Такім чынам, сучасная бе-
ларуская знешняя палітыка 
дэградавала: няма значных 
знешнепалітычных ініцыятыў, 
няма знешнепалітычнага «га-
ласы», няма мабілізуючай 
знешнепалітычнай мэты. Ёсць 
толькі адна задача - на знешняй 
арэне ў што бы то ні стала ства-
рыць спрыяльныя ўмовы для 
выжыванне рэжыму. Любымі 
сродкамі, у тым ліку скандалы і 
крызісы ...

Паступовае перафармата-
ванне афіцыйнай публічнай 
дыпламатыі ў канспіралагічныя 
схемы з’яўляецца прыкметай 
адной з апошніх стадый рас-
кладання аўтарытарнага ці 
таталітарнага рэжыму. Аўтару 
гэтых радкоў у свой час давя-
лося сутыкнуцца з невялікай 
часткай дакументаў пайшоў у 
гісторыю Палітбюро ЦК КПСС, 
чытаць успаміны яго членаў. 
Натуральна, мяне цікавілі 
знешнепалітычныя аспекты 
дзейнасці гэтага ў свой час вы-
шэйшага органа партыі і краіны. 
Уразіла тое, што А. А. Грамыка ў 
сярэдзіне 80-х гадоў, выступа-
ючы на пасяджэнні Палітбюро, 
казаў прыкладна ў тым жа рэ-
чышчы, як цяпер кажуць пра 
знешнепалітычных праблемах 
Беларусі ў АП РБ і іншых вы-

шэйшых органах рэспублікі: 
«у нас ёсць кантакты з такімі-
амерыканскімі сенатарамі, 
трэба іх выкарыстоўваць у 
нашу карысць »,« трэба па-
спрабаваць надаць візіту 
Эдварда Кэнэдзі (1986 г.) не-
абходны для нас акцэнт »,« не-
абходна выкарыстоўваць усе 
знешнепалітычныя сувязі і 
кантакты ... ». Да таго моманту 
СССР ужо прайграў «халодную 
вайну», савецкі таталітарызм 
распадаўся на вачах і знеш-
няя палітыка Савецкага Саюза, 
губляючы свае пазіцыі на сус-
ветнай арэне, была вымушана 
сыходзіць у закуліссі, хавацца за 
сувязі, асабістыя кантакты і гро-
шы, таемна перадаюцца з рук у 
рукі ... Не дапамагло.

Не дапаможа і цяпер. 
З’яўленне ў МЗС У. Макея свед-
чыць як аб існаванні некалькіх 
важных і аб’ектыўных факта-
рах у жыцці краіны і вышэйша-
га кіраўніцтва рэспублікі, так і 
з’яўляецца індыкатарам пэўных 
негатыўных працэсаў:

- Знешняя палітыка Беларусі 
знаходзіцца ў цяжкім і безвы-
ходнай крызісе, які можа быць 
ліквідаваны толькі ў выніку 
глыбокіх інстытуцыянальных 
трансфармацый;

- Поле беларускай публічнай 
дыпламатыі сцялася як шчыгры-
навая скура. Але, тым не менш, 

у МЗС і закуліснай дыпламатыі 
розныя сферы дзейнасці. 
Сумясціць іх немагчыма. Пе-
равод на пасаду міністра за-
межных спраў спецыяліста па 
закулісным схемах не мае сэнсу. 
Прасцей тады зачыніць МЗС - 
дзверы і вокны дошкамі забіць, 
а дыпламатаў ператварыць 
у генерала Вольфа. Праўда, 
гэта Рэйх не выратавала ... Ды 
і наўрад ці У. Макей знойдзе 
свайго Алена Даллеса ...

- У. Макей не зможа ўдыхнуць 
жыццё ў беларускую знешнюю 
палітыку не толькі таму, што 
ў яго ёсць свае аб’ектыўныя 
абмежаванні яго магчымасцяў, 
але і таму, што нельга блытаць 
прычыну са следствам, хва-
роба з дыягназам. Здаровае і 
дынамічна развіваецца дзяр-
жава з маладым і адначасова 
кампетэнтным кіраўніцтвам 
мае на ўвазе здаровую і пра-
думаную знешнюю палітыку, 
рост міжнароднага аўтарытэту, 
новыя магчымасці для 
знешнеэканамічнай дзейнасці. 
Хворая дзяржава з некампе-
тэнтным і схільным да эма-
цыйных і «простых» рашэнняў 
кіраўніцтвам ніколі не будзе 
мець актыўную і адэкватную 
міжнародным рэаліям знеш-
нюю палітыку...

Андрэй Суздальцаў, 
Politoboz.com

Аб’ява
Аператыўная інфармацыя аб пад-

зеях Гарадоччыны, рэгіёна  і больш, 
чым у газеце, зараз па-беларуску і 
па-расейску з’яўляецца на новым 

Інтэрнэт рэсурсе: http://haradok.info
Стваральнікі інфармацыйнага 

партала запрашаюць неабыякавых 
грамадзян да ўзаемавыгаднага 

супрацоўніцтва. У рэдакцыі магчыма 
бясплатна атрымаць календарыкі на 

2012 год, год Дракона.
Наша газета “Гасцінец” стала 

размяшчаецца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/

hasciniec.html, што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання. 

Каб атрымліваць кожны нумар газеты 
«Гасцінец» паведаміце рэдакцыі аб 

гэтым – і вы яго атрымаеце. Калі ўжо 
не жадаеце атрымліваць выданне, то 

патэлефануйце у рэдакцыю.

22 жніўня адбылося паседжанне 
Віцебскай сельскай акруговай камісіі 
№21 па выбарах дэпутата Палаты 
прадстаўнікоў па рэгістрацыі кандыдатаў 
у дэпутата. Ніякай сенсацыі не адбылося.

Для рэгістрацыцыі кандыдатамі падалі 
заявы тры прэтэндэнта: Леанід Аўтухоў 
праз вылучэнне ад Партыі БНФ, Уладзімір 
Шыцько ад працоўнага калектыва ААТ 
“Лаўжанскае” і праз збор подпісаў гра-
мадзян, а таксама Ігар Цеплякоў ад 
ЛДПБ. Фактычна конкурс па акрузе быў 
ніжэйшы,чым па краіне, дзе на 110 месцаў 
было пададзена 494 заявы.

На мінулым тыдні акруговая камісія 
вызначыла працэдуру праверкі подпісаў 
выбаршчыкаў за вылучэнне Уладзіміра 
Шыцько. Толькі назіральніку ва акруговай 
камісіі Леаніду Гаравому было адмоўлена 
ў просьбе назіраць непасрэдна за пра-
веркай сапраўднасці падпісных лістоў 
за прэтэндэнта ад улады. Але ж зразу-
мела, калі ўсё па сапраўднаму зроблена 
ініцыятыўнай групай праўладнага канды-
дата, то няма ніякіх праблем з назіраннем 
за сапраўднасцю подпісаў.

На рэгістрацыі кандыдатаў не ўзнікла 
асаблівых праблем з іх рэгістрацыяй. 
Члены акруговай камісіі засведчылі, што 
подпісы сабраныя за Уладзіміра Шыцько 
сапраўдныя. Таксама членам акруговай 
камісіі было дакладзена, што правер-
ка падатковых, маёмасных дэкларацый 
прэтэндэнтаў не выявіла парушэнняў, 
якія ставілі бы пад сумнеў іх рэгістрацыю.

Пасля рэгістрацыі кандыдатаў пачы-
наецца этап агітацыі, які працягнецца да 
22 верасня. Новай формай агітацыі му-
сяць стаць дэбаты кандыдатаў. Але гэтыя 
асаблівасці кампаніі ніяк не пераважва-
юць таго факта, што акруговая камісія, як 
і ўсе 97 участковых камісій сфарміраваны 
з прадстаўнікоў праўладных струк-
тур, а таксама з залежных грамадзян. 
Прадстаўнікі дэмакратычных струк-
тур стоадсоткава не былі ўключаны ва 
ўчастковыя камісіі. Так напрыклад ад-
былося ў Гарадоцкім раёне. Фактычна 
за мест выбараў адбываецца іх імітацыя. 
Дэмакратычныя партыі заявілі аб тым, 
што калі да датэрміновага галасавання 
не будуць вызвалены і рэабіліціраваны 
палітычныя вязні, то іх прадстаўнікі ў вы-
барчым фарсе ўдзельнічаць не будуць.

Ва ўмовах аўтарытарызму беларускі народ старанна агароджаны ад праўдзівай інфармацыі аб сучасным міжнародным статусе 
яго дзяржавы. Яго кормяць прапагандыскімі міфамі. У рамках гэтых міфаў Рэспубліка Беларусь паўстае ў фармаце найважнейшага 
еўрапейскага палітычнага цэнтра, а Лукашэнка выступае ў ролі найдасведчанага і вельмі запатрабаванага на міжнароднай арэне 
палітычнага лідэра, з аўтарытэтам якога не можа параўнацца аўтарытэт ні аднаго з прэзідэнтаў краін постсавецкай прасторы. 

МЕРКАВАННЕ
ПАЛАТАЧНАЯ КАМПАНІЯ

Па выніках 2010 году 
у краіне бюджэтнаму 
фінансаванню падля-
гала каля 140(!) роз-
ных праграм і падпра-
грам, выкананне якіх 
лічыцца мэтазгодным. 
Іншая справа, што калі 
рэальных грошаў на 
іх выкананне няма, то 
запускаецца станок 
для друкавання гэтых 
грошаў. Беларускія гра-
мадзяне спаўна адчулі 
трохкратную дэваль-
вацыю сваіх рэсурсаў, 
калі ў мінулым годзе 
беларускі рубель страціў 
у кошце амаль тры разы. 

Але практыка 
праграматворчасці не 
засталася ў мінулым. 
Апошнім сведчаннем 
забюракратызаванасці 
п р а г р а м а т в о р ч а с ц і 
стала рашэнне 
Віцебскага абласно-
га Савета дэпутатаў аб 
неабходнасці распра-
цавання праграмы па 
матэрыяльна-тэхнічнаму 
забеспячэнню устаноў 
спорту. З аднаго боку 
зразумела, што без су-

часнай матэрыяльнай 
базы ніякіх дасягненняў 
ні ў масавым спорце, 
ні ў спорце высокіх 
дасягненняў быць не 
можа. Толькі ж падобную 
праграму тыя ж дэпута-
ты прымалі не далей як 
год назад. Мусіць тады 
добра не думалі.

Менавіта напачатку 
кастрычніка мінулага 
года Віцебскі аблсавет 
прыняў “Рэгіянальную 
праграму развіцця 
фізічнай культуры і спор-
та ў Віцебскай вобласці 
на 2011-2015 гады”. Гэтая 
праграма апісвала мэты 
і задачы па развіццю 
фізічнай культуры і 
спорту на пяцігодку, а 
таксама дэкларавала 
плануемыя вынікі гэ-
тай дзейнасці. Напры-
клад, па гэтай праграме 
ў Гарадку ў 2012 годзе 
павінен з’явіцца сучасны 
трэнажорны зал з агуль-
най колькасцю месцаў 
на 20 чалавек і пад яго 
будаўніцтва запланавана 
каля 60 млн. рублёў. Так-
сама для Гарадка на 2013 

і 2015 гады плануецца 
ўвядзення дадатковых 
ставак трэнераў па спор-
ту, а таксама турызму. 
Менавіта мусіць для Га-
радка запланавана ства-
рэнне установы “Цэнтр 
алімпійскага рэзерву па 
зімовых відах спорту” на 
2015 год, бо яшчэ ў 1997 
годзе Саўмін прымаў 
падобную пастанову па 
Гарадку.

І вось на чарговым 
паседжанні аблсавета 
старшыня аблвыканка-
ма Аляксандр Косінец 
канстатаваў, што забя-
спечанасць спартыўным 
інвентаром у школах і 
прафесіййна-тэхнічных 
установах складае не на 
шмат болей, чым пало-
ва ад нарматыву – ад-
паведна 61% і 55% ад 
патрэбнага. Адначасова 
з гэтым старшыня ў духу 
савецкіх часоў высунуў 
тэзу аб тым, што для 
паляпшэння сітуацыі 
п р а д п р ы м а л ь н і к і 
павінны выдзеліць свае 
сродкі. Так было зро-
блена ў Паставах, дзе 

бінесмен атрымаў вы-
творчыя плошчы ў пу-
стуючым ваенгарадку, 
а потым уклаў сродкі ў 
развіццё спорту. Добра 
было б, каб у кожным 
райцэнтры знайшоўся 
б прадпрымальнік, які 
атрымаў бы пустуючыя 
плошчы для бізнесу.

Між тым развіццё ма-
савага спорту і спорту 
высокіх дасягненняў 
на Віцебшчыне 
стрымлівае адсутнасць 
сучасных спартыўных 
аб’ектаў. Гэта і адзначыў 
начальнік упраўлення 
фізічнай культуры, спор-
ту і турызму Віцебскага 
аблвыканкама Міхаіл 
Партны. Існуе вос-
трая неабходнасць 
будаўніцтва 50-метрова-
га плавальнага басейна, 
сучаснага лёгкаатлетыч-
нага манежа, гульнявой 
залы, вяслярнай базы, 
другой лядовай пляцоўкі 
са штучным лёдам, кань-
кабежнай дарожкі, мала-
сямейнага інтэрната для 
таленавітых спартсменаў 
і трэнераў у Віцебску, 

другой лядовай пляцоўкі 
са штучным лёдам у 
Наваполацку, лыжаро-
лерных трас у Гарадку і 
Шуміліна і г.д..

Тое, што будзе напісана 
на паперы чарговая 
праграма па развіццю 
матэрыяльна-тэхнічнай 
базы не выклікае сумне-
ву, бо чыноўнікаў у нас 
хапае. А як яна будзе вы-
конвацца, то гэта зусім 
іншая справа. Напры-
клад, для папярэдняй 
праграмы на 2012 год 
было запланавана вы-
лучэнне каля 4,9 млрд. 
рублёў у коштах 2011 
году, а па рашэнню таго 
ж Віцебскага аблсаве-
та ад 3 жніўня 2012 г. па 
ўдакладненню асобных 
паказчыкаў абласно-
га бюджэту засталося 
толькі 2,7 млрд. рублёў. І 
шчэ не вядома, што будзе 
на канец году. Мо і лыжа-
ролерная траса хутчэй 
з’явіцца ў Шуміліна, чым 
у Гарадку, дзе чыноўнікі 
часам спяць у капялюш.

Л. Антонаў.

ПРАГРАМА ПРАГРАМУ ПАДГАНЯЕ
Праграмаманія характэрна для  сучаснай Беларусі, як сведчанне забюракратызаванасці сістэмы кіравання. Пры гэтым існуючыя прагра-

мы па сваіх якасцях не задавальняюць патрабаванням часу і дапаўняюцца праграмамі па іх рэалізацыі. Толькі іх фінансаванне застаецца пад 
вялікім пытаннем. Гэта датычыцца і праграмы развіцця спорту на Віцебшчыне.

ПАПЕРАТВОРЧАСЦЬ
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Леанід Гаравы 16 
жніўня накіраваў заяву ў 
Цэнтрвыбаркам, а ужо 18 
жніўня атрымаў адказ за 
подпісам Л. Ярмошынай 
аб тым, што ў Цэнтраль-
най камісіі Рэспублікі Бе-
ларусь па выбарах і пра-
вядзенню рэспубліканскіх 
рэферэндумаў няма 
паўнамоцтваў “па прыму-
су выканаўчых органаў 
да змянення прынятых 
імі рашэнняў”. Пры гэ-
тым у Выбарчым кодэксе 
ў арт. 33 існуе норма аб 
тым, што Цэнтрвыбар-
кам мае паўнамоцтвы на 
ажыццяўленні на ўсёй 
тэрыторыі краіны кантро-
лю за выкананнем выбар-
чага заканадаўства.

Склалася патавая 
сітуацыя, калі суд не 
кіраваўся нормамі вы-
барчага заканадаўства і 
не звярнуў увагі на яго 
парушэнні пры вылучэнні 
трох членаў Гагарынскай 
камісіі, пра якія казаў у су-
довым паседжанні Леанід 
Гаравы. А Цэнтрвыбаркам 
таксама ухіліўся ад раз-
гляду заявы па сутнасці 
выяўленых парушэнняў 
пры вылучэнні грамадзян 
у Гагарынскую выбарчую 
камісію.

Улада ў абароне народа 
ад дэмакратыі заняла круга-
вую абарону. Райвыканкам 
збірае дакументы на вылу-
чэнне ў камісіі і не звяртае 
ўвагі на парушэнне нормаў 

заканадаўства. У судзе гэ-
тыя парушэнні выяўляюцца, 
але суд таксама не звяртае 
на гэта ўвагі і не дае гэта-
му ацэнкі, бо зацікаўлены 
прадстаўнік райвыкан-
каму заяўляе, што гэтыя 
парушэнні – “неістотныя”. А 
Цэнтрвыбаркам, які абавя-
заны кантраляваць выкан-
не заканадаўства, кажа, што 
гэта місія суда.

Леанід Гаравы мае на-
мер працягнуць намаганні 
па адстойванню нормаў 
закону, каб выправіць 
парушэнні выбарча-
га заканадаўства пры 
фармаванні Гагарынскай 
участковай камісіі.

Л. Антонаў.

Забыліся пра галоўнае месцаХУТКАЯ АДПІСКА
Леанід Гаравы, актывіст Руху “За свабоду!”, сябар БСДП(Грамада) хутка атрымаў 

адказ з Цэнтрвыбаркама на заяву аб выключэнні са складу Гагарынскай участковай 
камісіі №36 трох членаў, прызначэнне якіх адбылося з парушэннямі нормаў Выбар-
чага кодэксу Рэспублікі Беларусь.

Гарадоцкі райвыканкам вызначыўся з месцамі для правядзення масавых 
мерапрыемстваў у паведамляльным парадку для прадвыбарнай агітацыі, якія мо-
гуць ажыццяўляцца кандыдатамі і іх даверанымі асобамі. Але у гэтым спісе няма 
стацыянарнага месца для пікетавання і сходаў, куды накіроўвае Гарадоцкі райвы-
канкам грамадзян за межамі выбарчай кампаніі.

Сваім рашэннем №694 
старшыня райвыканкама 
Васіль Муранкоў  вызначыў 
дакладна 14 месцаў на 
тэрыторыі раёна пачына-
ючы ад цэнтральнай плош-
чы Гарадка і  вызначаючы 
месца  каля сельскіх дамоў 
культуры або пляцовак 
каля крамаў. Акрамя гэтых 
месцаў таксама магчыма 
ладзіць сходы і пікетаванне 
ў іншых вёсках, дзе вызна-
чаны месцы для гандлю.

Але у дадзены спіс не 
трапіла частка Гарадка  -- 
урочышча Вараб’ёвы горы, 
якое адведзена для па-
стаяннага месца масавых 

мерапрыемстваў у раёне 
яшчэ з 2007 года. Пра яго 
або забыліся мясцовыя 
чыноўнікі або палічылі 
ганебным прапаноўваць 
будучаму дэпутату Пала-
ты прадстаўнікоў лес на 
тэрыторыі Гарадка для 
прадвыбарнай агітацыі. 

Па вялікаму рахунку 
гэтыя месцы былі б запа-
трабаваны толькі ў тым 
выпадку, калі б былі рэ-
альныя выбары, а не іх 
імітацыя. Імітацыя, якую 
арганізоўвае мясцовая 
вертыкаль, ствараючы 
участковыя камісіі толькі 
з загадзя адабраных люд-

зей, куды не трапіў ні адзін 
прадстаўнік апазіцыі. Як 
кажуць у народзе – лічылі 
б чэсна і справядліва, то 
ўключылі б і апазіцыю.

Улада працягвае 
імітацыю ў якой ужо на 
сто адсоткаў вядома, 
хто зойме сто дзесяць 
месцаў у наступнай Пала-
це са сваімі заробкамі на 
ўзроўні міністэрскіх. І ў та-
кой імітацыі выбаршчыкі 
ўдзельнічаюць, як у 
забаўляльнай гульне, што 
цешыць амбіцыі асобных 
грамадзян прэдпенсійнага 
ўзросту.

 Л. Антонаў.

ДА БІЯТЛОННАГА 
СЕЗОНУ

Працягваецца падрыхтоўка да новага біятлоннага 
сезону зборнай Беларусі. Рыхтуецца да яго і Насця 
Дубарэзава.

ПАЛАТАЧНАЯ КАМПАНІЯ

СПАРТЫЎНАЕ ЖЫЦЦЁ

АГІТАЦЫЙНЫЯ МЕСЦЫ

Мінулы біятлонны се-
зон, які ў нашай зямлячкі 
быў толькі другім у стату-
се біятланісткі, прынёс ёй 
даволі паспяховыя вынікі. 
Гэта і замацаванне на 
другой пазіцыі ў жаночай 
зборнай краіны, а такса-
ма атрыманне 33 месца 
па выніках Кубка свету па 
біятлону за 2011-12 сезон. 
Да пазітыву трэба аднесці 
і сёмае месца ў спрынтар-
скай гонцы ў нямецкім 
Аберхофе, а таксама па-
спяховы удзел у жаночых 
эстафетах, дзе беларуская 
каманда падымалася на 
п’едэстал.

Пасля напружана-
га сезону ў красавіку ў 
біятланістак быў адпа-
чынак, а потым пачалася 
падрыхтоўка да перада-
пошняга сезону перад 
алімпіядай у Сочы. Бела-
руская жаночая каманда 
пад кіраўніцтвам Андрыя-
на Цыбульскага спачатку 
трэніравалася ў Раўбічах, а 
з 6 чэрвеня накіраваліся ў 
нямецкі Альтэнберг. Трох-
тыднёвы збор прайшоў 
хутка, а ліпень быў прыс-
вечаны агульнафізічнай 

падрыхтоўкі зноў у род-
ных Раўбічах.

Да асноўнай жаночай 
чацвёркі Домрачава, 
Дубарэзава, Скардзіна, 
Калінчык у збор-
ную ўведзены і Ірына 
Крыўко, а таксама Над-
зея Пісарава і маладая 
Дзінара Алімбекава. На-
пачатку жніўня зборная 
накіравалася ў нямецкі Зе-
ефельд з якога вярнулася 
мінулым тыднем і працяг-
нула падрыхтоўку да сезо-
ну на Радзіме.

Наперадзе нашых 
біятланістак чакае чар-
говы Кубак свету, які па 
традыцыі адкрыецца ў 
лістападзе стартамі ў 
швэцкім Эстэрсундзе і за-
вершыцца традыцыйна ў 
сакавіку ў расійскім Ханты-
Мансійску. Асаблівасцю 
сезона будуць старты 
Кубка ў алімпійскім Сочы, 
а таксама ў славенскім Па-
клюка. Усяго біятланістаў 
чакае за сезон дзесяць 
стратаў, уключаючы 
лютаўскі чэмпіянат свету 
ў чэшскім мястэчку Новы 
Свят.

Л. Антонаў.

Па Віцебскай вобласці існуюць 
самыя высокія тэмпы скарачэння 
насельніцтва за час незалежнага 
існавання. Гэта датычыцца і перша-
га паўгоддзя 2012 года. Натуральнае 
змяншэнне насельніцтва склала па на-
шаму рэгіёну 3450 чалавек – гэта трэц-
цяя частка змяншэння насельніцтва 
па краіне. Па Гарадоцкаму раёну, як 
і па ўсіх адміністрацыйных адзінках 
Віцебшчыны, таксама адбылося нату-
ральнае змяншэнне насельніцтва на 
125 чалавек. Пазітыўна магчыма толькі 
адзначыць, што ў мінулае паўгоддзе 
2011 года гэта змяншэнне было на 209 
чалавек. Але каэфіцыент натуральна-
га руху насельніцтва па Віцебшчыне 
з’яўляецца самым адмоўным па краіне 
-5,7, што значна больш ідучай на другім 
месцы Магілёўшчыны з каэфіцыентам 

-3,6.
Яшчэ больш недабранадзейная 

сітуацыя назіраецца ў становішчы 
беларускіх сем’яў. На працягу 
дзесяцігодддзя назіраецца тэндэн-
цыя на скарачэнне колькасці шлюбаў 
і павелічэнне колькасці разводаў. Гэта 
яскрава дэманструюць статыстычныя 
лічбы за першае паўгоддзе гэтага году 
ў параўнанні з лічбамі за мінулы год. 
Па краіне колькасць шлюбаў зменшы-
лася на чатыры тысячы, а колькасць 
разводаў павялічылася на паўтары 
тысячы. У выніку па краіне распада-
юцца амаль тры шлюба з чатырох. 
Але па Віцебшчыне гэтыя лічбы больш 
негатыўныя на 2%. 

А па Гарадоччыне статыстыка 
сведчыць, што на 63 заключаных 
шлюба прыйшлося 51 развод. Такія 

лічбы паказваюць, што з пяці заклю-
чаных шлюбаў разводамі заканчва-
юцца чатыры. Гэта сітуацыя адна з 
самых найгоршых на Віцебшчыне. 
Больш крызісныя з’явы ў сям’і 
назіраюцца толькі на Лепельшчы-
не, Шаркаўшчыне, Шуміліншчыне і ў 
Чашніцкім раёне.

Сацыялогі, дэмографы яшчэ бу-
дуць аналізаваць гэтыя лічбы, але яны 
найбольш аб’ектыўна ацэньваюць са-
цыяльную палітыку ў краіне, якая не 
ўмацоўвае сям’ю. Гэта і далейшы рост 
алкагалізацыі насельніцтва, і рост па-
зашлюбнага выхавання дзяцей, а так-
сама масавая працоўная іміграцыя 
ў суседнія краіны. Рэальна гэтым 
працэсам беларуская дзяржава не 
супрацьдзейнічае.

Л. Антонаў.

Нацыянальны статыстычны камітэт па выніках паўгоддзя засведчыў чарговае пагаршэнне дэмаграфічнай 
сітуацыі, а таксама рост крызісных з’яў у беларускіх сем’ях. Гэта ўсё ў найбольшай ступені датычыцца Віцебшчыны 
і Гарадоччыны.

Шлюбаў меней, а разводаў болей
КРЫЗІСНЫЯ З’ЯВЫ

Віцебскіх ягаднікаў знайшлі ў 
вярэчскіх лясах

БУДЗЬЦЕ ПІЛЬНЫМІ!

Паводле інфармацыі 
прэс-службы Віцебскага 
ўпраўлення МНС у субо-
ту 25 жніўня ў 20г.7хв. ў 
Гарадоцкі аддзел надзвы-
чайных становішч паступіла 
паведамленне ад непрацу-
ючага грамадзяніна.

29-гадовы мужчына 
паведаміў аб тым, што ў 
лясным масіве ў раёне в 
Вярэчча Гарадоцкага ра-
ёна заблудзіліся ён і яго 
маці пенсіянерка, жыхары 
г. Віцебска. У лес для збору 
ягад яны накіраваліся каля 

дзесяці гадзін раніцы.
Да месца меркавана-

га знаходжання, дзе маглі 
знаходзіцца віцебляне, былі 
накіраваныя пошукавыя 
групы Гарадоцкага РАНС і 
Гарадоцкага РАУС. Пошу-
кавыя работы праводзіліся 
паміж в Вярэчча і в Загу-
зье, сувязь з пацярпелымі 
не падтрымлівалася. Толькі 
каля гадзіны ночы 26 жніўня 
заблукаўшыя былі знойдзе-
ны. Стан здавальняючы, у 
шпіталізацыі не мелі патрэ-
бы.

МНС нагадвае, што даволі 
часта, захопленыя зборам 
дароў лесу, людзі губляюц-
ца ў лесе і не могуць знайсці 
дарогу да дому. Таму, перш 
чым адправіцца ў лес за 
грыбамі і ягадамі, неабход-
на паклапаціцца аб сваёй 
бяспецы і строга выконваць 
правілы паводзін у лесе, 
якія дапамогуць Вам пазбег-
нуць бяды.

Перш за ўсё, неабход-
на паставіць у вядомасць 
сваякоў ці суседзяў - куды 
менавіта вы адпраўляецеся 

і з кім. Калі вы едзеце на 
аўтамабілі, то варта ацаніць 
запасы паліва, каб яго 
хапіла на дарогу ў абодва 
бакі. Перш, чым адправіцца 
ў лес, не забудзьцеся ўзяць 
з сабой мабільны тэлефон 
і праверыць зарад батарэі. 
Нават калі на вашым ра-
хунку скончыліся грошы, 
вы зможаце выклікаць экс-
транныя службы. У лесе 
таксама варта мець ваду, 
запалкі, свісток, апранаць 
варта яркую куртку.

Т. Гаражанка.

Каменданцкая гадзіна для падлеткаўДЛЯ БАЦЬКОЎ

У Беларусі зацверджа-
на палажэнне аб парад-
ку перадачы бацькам 
непаўналетніх, у выпадку, 
калі супрацоўнікі міліцыі 
знойдуць іх на вуліцы ў пе-
рыяд з 23.00 да 6.00 без су-
праваджэння дарослых.

Калі ў позні час сутак 

побач з падлеткам, якія 
не дасягнулі 16-гадова-
га ўзросту, няма бацькоў, 
апекуноў, папячыцеляў або 
іншых дарослых, якія супра-
ваджаюць яго па даручэнні 
вышэйпералічаных асоб, 
непаўналетняга адправяць 
у сацыяльна-педагагічны 

цэнтр. 
Аднак спачатку 

супрацоўнікі міліцыі 
павінны будуць паспраба-
ваць знайсці каго-небудзь 
з сваякоў або паўналетніх 
блізкіх дзіцяці. Калі праз 
тры гадзіны такія не будуць 
знойдзеныя, то тады пад-

летка вызначаць у цэнтр.
Адпаведны дакумент за-

цверджаны пастановай 
Саўміна № 772 ад 22 жніўня 
і ўступіць у сілу з 5 верас-
ня гэтага года, паведамляе 
БелТА.

Т. Гаражанка.



№12, ЖНІВЕНЬ 2012 ГОДА3 СТАР. ГАСЦIНЕЦ

ВА ЎМОВАХ КАНСАЛІДАВАНАГА АЎТАРЫТАРЫЗМУ НЕ ДАВОДЗІЛАСЯ СПАДЗЯВАЦЦА, ШТО АЛЯКСАНДР МІЛІНКЕВІЧ ЯК АДЗІН З ЛІДАРАЎ БЕЛАРУСКАЙ 
АПАЗІЦЫІ ТРАПІЦЬ У ПАРЛАМЕНТ. ТАК КАРЭСПАНДЭНТУ ТЭЛЕГРАФА ПРАКАМЕНТАВАЎ НЕРЭГІСТРАЦЫЮ ЭКС-КАНДЫДАТА Ў ПРЭЗІДЭНТЫ БЕЛАРУСКІ 
ПАЛІТОЛАГ АЛЕСЬ ШАМЯКІН. «У БЕЛАРУСІ ПАРЛАМЕНТ НЕ З‘ЯЎЛЯЕЦЦА МЕСЦАМ, ДЗЕ АДБЫВАЕЦЦА ПАЛІТЫЧНАЯ БАРАЦЬБА», - АДЗНАЧЫЎ ЁН.

РАСІЯ Ў СГА: КРЫЖ НА БЕЛАРУСКАЙ 
ЭКАНАМІЧНАЙ МАДЭЛІ

Што азначае ўступленне 
Расіі для Беларусі?

Пасля таго як Беларусь 
падпісала і ратыфікавала Дагавор 
аб функцыянаванні Мытнага са-
юза ў рамках шматбаковай ганд-
лёвай сістэмы, ўступленне Расіі 
ў СГА набыло для беларускай 
эканомікі асаблівае значэнне.

Паводле дамовы, стаўкі 
Адзінага мытнага тарыфу Мыт-
нага саюза не павінны пе-
равышаць імпартныя мыт-
ныя тарыфы, пра якія Расія 
дамовілася з іншымі членамі 
СГА. Гэта значыць дамоўленасці 
Расеі з СГА па ўзроўні абароны 
ўнутранага рынку аўтаматычна 
становяцца абавязковымі для 
Беларусі. Да таго ж гэты дага-
вор прадугледжвае прыярытэт 
абавязацельстваў у рамках СГА 
перад абавязальніцтвамі ў рам-
ках Мытнага саюза.

Такім чынам, Беларусь 
становіцца свайго роду «членам 
СГА напалову». Беларускі рынак 
павінен адкрыцца для імпарту 
з іншых краін СГА па мытных та-
рыфах Расіі. Аднак беларускі экс-
парт не атрымлівае аналагічных 
з расійскім льгот на рынках СГА. 
Больш за тое, не будучы чле-
нам арганізацыі, Беларусь не 
мае доступу да існуючых ў СГА 
механізмаў дазволу гандлёвых 
спрэчак.

Нялёгкія перспектывы

Сяброўства Расеі ў СГА азна-
чае, што беларускія прадпрыем-
ствы сутыкнуцца з нарастаючым 
канкурэнцыяй і, як следства, 
дадатковымі цяжкасцямі для збы-
ту прадукцыі.

Па дадзеных беларускага МЗС, 
па больш чым тысячы таварных 
пазіцый тарыфныя абавязацель-
ствы Расіі перад СГА павінны быць 
зніжаны на 7-15% у параўнанні са 
стаўкамі Адзінага мытнага тары-
фу Мытнага саюза. З іх 50 пазіцый 
з‘яўляюцца адчувальнымі для 

Беларусі. Яшчэ па прыкладна 
паўтары тысячам пазіцый но-
выя тарыфныя абавязацельствы 
ніжэй старых тарыфаў на 4-6,5%. 
Для Беларусі адчувальнымі тут 
з‘яўляюцца больш за 160 пазіцый.

Пры гэтым змена тарыфных 
ставак адбудзецца не ў адзін мо-
мант. Згодна з дасягнутымі Расеяй 
дамоўленасцяў, прадугледжваец-
ца пераходны перыяд, на праця-
гу якога стаўкі павінны дасягнуць 
ўзгодненага ўзроўню. Для розных 
груп тавараў гэты перыяд розны: 
ад двух да сямі гадоў.

Таму і беларускія вытворцы 
будуць сутыкацца з канкурэн-
цыяй, якая расце паэтапна. Па-
водле вынікаў сумеснага дасле-
давання Нямецкай эканамічнай 
групы ў Беларусі і Даследча-
га цэнтра ІПМ, першым «пад 
раздачу» трапіць грузавое 
аўтамабілебудаванне. Бліжэй да 
заканчэння пераходнага перы-
яду істотны рост канкурэнцыі 
адчуюць вытворцы седлавых 
цягачоў, грузавікоў, тэлевізараў, 
халадзільнікаў, фармацэўтычнай 
прадукцыі, а таксама вырабаў 
для транспарціроўкі або ўпакоўкі 
тавараў з пластмас.

Да нялёгкім перспектывах 
беларускай эканомікі можна да-
даць і яшчэ адзін фактар. Пасля 
далучэння да СГА Расія тэарэтыч-
на становіцца больш цікавай для 
замежных інвестараў.

Калі не ўмяшаюцца іншыя 
абставіны, то можна чакаць 
актывізацыі інвестыцыйных 
укладанняў у прадпрыемствы 
расійскай юрысдыкцыі. Гэта 
будзе спрыяць мадэрнізацыі 
эканомікі Расіі, у выніку чаго 
Немадэрнізаваныя беларускім 
прадпрыемствам будзе яшчэ 
больш складана канкураваць у 
рамках Адзінай эканамічнай пра-
сторы.

У сваю чаргу, Расія не здольная 
стаць лакаматывам мадэрнізацыі 
для Беларусі. Такую ролю магла 
б адыграць Еўропа, але адносіны 
з ЕС у Мінска горш няма куды, і ў 
раптоўна іх не паправіш.

Канец беларускай 
эканамічнай мадэлі?

Па-за залежнасці ад таго, якія 
таварныя групы і ў якой ступені 
сутыкнуцца з якая расце канку-
рэнцыяй, глабальнае значэнне 
ўступлення Расеі ў СГА заключа-
ецца ў тым, што яно фактычна 
ставіць крыж на адыёзнай бела-
рускай эканамічнай мадэлі.

Галоўнымі рысамі гэтай 
мадэлі з‘яўляюцца рознага 
роду датацыі і ільготы, пера-
крыжаванае субсідаванне, вы-
барачнае крэдытаванне пад 
дзяржаўныя гарантыі, а такса-
ма паўсюдна распаўсюджаная 
адміністрацыйнае размерка-
ванне і пераразмеркаванне 
рэсурсаў. Усе гэтыя эканамічныя 
звычкі цалкам супярэчаць прын-
цыпам СГА, а ў сённяшніх умовах 
- і дэкларуемым нормам Адзінай 
эканамічнай прасторы.

Таму, калі Беларусь будзе вы-
конваць узятыя на сябе абавя-
зацельствы, то ад асноў белару-
скай эканамічнай мадэлі, якой 
да гэтага часу па звычцы гана-
рыцца Аляксандр Лукашэнка, 
прыйдзецца адмовіцца. Аднак 
ёсць падставы сумнявацца, што 
беларускія ўлады збіраюцца вы-
конваць свае абавязацельствы.

Яўген Прэйгерман.

Чытаць цалкам: http://naviny.
by/rubrics/economic/2012/08/28/
ic_articles_113_178990.

ТАКІМ ЧЫНАМ, 22 ЖНІЎНЯ СКОНЧЫЛАСЯ 17-ГАДОВАЯ ЭПАПЕЯ З УСТУПЛЕННЕМ РАСІІ Ў СУСВЕТНУЮ ГАНДЛЁ-
ВУЮ АРГАНІЗАЦЫЮ. УЛІЧВАЮЧЫ НАЯЎНЫЯ Ў БЕЛАРУСІ ІНТЭГРАЦЫЙНЫЯ АБАВЯЗКІ Ў РАМКАХ МЫТНАГА САЮЗА 
З КАЗАХСТАНАМ І РАСІЯЙ, МОЖНА СЦВЯРДЖАЦЬ, ШТО ЎСТУПЛЕННЕ АПОШНЯЙ У СГА МАЕ ІСТОТНАЕ ЗНАЧЭН-
НЕ ДЛЯ БЕЛАРУСКАЙ ЭКАНОМІКІ. НОРМЫ І ПРАВІЛЫ СГА БУДУЦЬ ЗМУШАЦЬ КІРАЎНІЦТВА БЕЛАРУСІ РЭФАРМА-
ВАЦЬ ІСНУЮЧУЮ ЭКАНАМІЧНУЮ МАДЭЛЬ. АДНАК ЦІ ЗБІРАЮЦЦА БЕЛАРУСКІЯ ЎЛАДЫ ПРЫТРЫМЛІВАЦЦА ГЭ-
ТЫМ НОРМАМ І ПРАВІЛАМ?

ПАЛАТАЧНАЯ КАМПАНІЯ

Декорации для 
наблюдателей 

События вокруг выборов в 
белорусский парламент напо-
минают спектакль с заранее 
известным финалом - в итоге 
опять победят кандидаты от 
власти. Судя по развитию ситу-
ации, Минск не собирается ме-
нять политическую систему, а 
формальные признаки либера-
лизации использует в качестве 
декораций по примеру выбо-
ров президента в 2010 году.

Признаков таких немного. В 
Беларусь приглашена миссия 
ОБСЕ - 36 человек для долго-
срочного наблюдения и 270 
краткосрочных наблюдателей. 
Пользуясь изменениями в за-
конодательстве, политические 
партии на этих выборах про-
являют большую активность, 
чем прежде: 206 из 363 заре-
гистрированных кандидатов в 
депутаты представляют ту или 
иную партию. Соответственно, 
по сравнению с выборами в 
парламент в 2008 году, умень-
шилось и число безальтерна-
тивных округов - с 16 до 4. А 
главное, к участию в выборах 
допущены 110 оппозиционе-
ров - как раз столько всего мест 
в Палате представителей.

Игры в либерализацию, ви-
димо, продолжатся и на этапе 
агитации, когда оппозиционе-
рам ненадолго предоставят 
право общаться с избирателя-
ми. Центризбирком (ЦИК) га-
рантировал всем кандидатам 
возможность агитировать бук-
вально с момента их регистра-
ции. Пожалуй, вот на этой ста-
дии либеральные вольности и 
закончатся.
Западня для оппонентов 

Режим Лукашенко надеется в 
очередной раз одержать «эле-
гантную победу», переиграв 
оппозиционеров, обещавших 
снять свои кандидатуры нака-
нуне голосования в знак про-
теста, если к тому моменту не 
будут выпущены на свободу по-

литзаключенные. Такое реше-
ние о досрочном снятии всех 
своих 35 кандидатов в депута-
ты уже приняла Объединенная 
гражданская партия (ОГП). Ана-
логичной тактики собираются 
придерживаться и Партия БНФ, 
от которой зарегистрировано 
30 кандидатов, а также кампа-
ния «Говори правду!» с 13 кан-
дидатами.

Но поскольку для белорус-
ской власти формирование по-
слушного парламента важнее, 
чем оценка избирательной 
кампании Брюсселем, политза-
ключенные пока останутся за 
решеткой в качестве заложни-
ков. Зато несколько десятков 
оппозиционеров досрочно и 
добровольно покинут пред-
выборную гонку, увеличив тем 
самым количество безальтер-
нативных округов, чем вос-
пользуются провластные кан-
дидаты. 

Либерализация 
откладывается

С учетом того, что среди 69 
тысяч членов участковых ко-
миссий всего 61 представитель 
оппозиционных партий, вы-
боры пройдут по заранее рас-
писанным властями ролям для 
всех участников. В том числе и 
для уже обвиненных в предвзя-
тости наблюдателей от ОБСЕ, и 
для российских политиков с их 
обещаниями «не дать Беларусь 
в обиду». Даже для белорус-
ских избирателей подобрано 
нужное амплуа - бессловесного 
исполнителя.

Европейских политиков, ко-
торые осенью будут наблюдать 
также и за парламентскими 
кампаниями на Украине и в Гру-
зии, на белорусскую сцену пока 
не зовут. Но не исключено, что 
сразу после выборов Минск 
пригласит их поучаствовать в 
своем очередном спектакле с 
названием «Хочу дружить с Ев-
ропой».

Наталья Макушина, 
DW.de

ВЫБОРЫ В ПАРЛАМЕНТ 
БЕЛАРУСИ - СПЕКТАКЛЬ 
С ИЗВЕСТНЫМ ФИНАЛОМ

ДЭМАКРАТЫЧНЫ РУХ

КАМПАНИЯ ПО ВЫБОРАМ В БЕЛОРУССКИЙ ПАРЛАМЕНТ ПРОХО-
ДИТ ПО ПЛАНУ ВЛАСТЕЙ. ПЕРВЫЙ ЕЕ ЭТАП ПОКАЗАЛ, ЧТО МИНСК 
ПРИВЫЧНО УПРАВЛЯЕТ ИЗБИРАТЕЛЬНЫМ ПРОЦЕССОМ С ПОМО-
ЩЬЮ АДМИНИСТРАТИВНОГО РЕСУРСА, СЧИТАЕТ НАТАЛЬЯ МАКУ-
ШИНА. ПЕРВЫЙ ЭТАП ПАРЛАМЕНТСКОЙ КАМПАНИИ ПОКАЗАЛ, 
ЧТО МИНСК НЕ СОБИРАЕТСЯ ОТКАЗЫВАТЬСЯ ОТ ИСПОЛЬЗОВА-
НИЯ АДМИНИСТРАТИВНОГО РЕСУРСА ДЛЯ УПРАВЛЕНИЯ ИЗБИРА-
ТЕЛЬНЫМ ПРОЦЕССОМ. ДЕЙСТВУЯ ПО НАРАБОТАННОМУ ПЛАНУ, 
БЕЛОРУССКИЕ ВЛАСТИ ОБЕСПЕЧИВАЮТ ДОСТИЖЕНИЕ НУЖНЫХ 
ИМ ИТОГОВ ВЫБОРОВ В ПАЛАТУ ПРЕДСТАВИТЕЛЕЙ, КОТОРЫЕ СО-
СТОЯТСЯ 23 СЕНТЯБРЯ.

УСХОДНЯЯ СУСЕДКА

ЭКСПЕРТ: МІЛІНКЕВІЧ І НЕ МОГ ТРАПІЦЬ У ПАРЛАМЕНТ

«Справа ў тым, што 
аўтарытарны рэжым выкары-
стоўвае парламент і выбары 
для імітацыі дэмакратычнага 
працэсу, а таксама ў сваіх уну-
трырэжымных мэтах як, напры-
клад, ганаровае завяршэнне 
кар‘еры і гэтак далей. Пры такіх 
абставінах наяўнасць апазіцыі ў 
парламенце рэжыму проста не 
патрэбна», - адзначыў ён.

Паводле яго слоў, апазіцыя 
яшчэ ніколі не дамагалася по-
спеху на выбарах у Палату 
прадстаўнікоў. «Таму абсалютна 
не было ніякіх падставаў мерка-
ваць, што на гэты раз кагосьці 
пусцяць у парламент. Дарэчы, 
гэта ўжо далёка не першы вы-
падак, калі апазіцыя памылкова 
ацэньвае магчымасць абрання 
ў парламент», - сказаў Алесь 

Шамякін, прывёўшы ў прыклад 
2004 год.

«Распаўсюджанае меркаванне 
аб тым, што з‘яўленне апазіцыі 
ў парламенце будзе спрыяць 
урэгуляванню стасункаў з За-
хадам, таксама з‘яўляецца па-
мылковым, бо беларускія ўлады 
яшчэ ніколі не выкарыстоўвалі 
дадзеную магчымасць для ды-
ялогу з Захадам. Для рэжыму 

важней захаваць маналітнасць 
палітычнай сістэмы, што важна 
для стабільнасці аўтарытарнай 
улады. Куды больш верагод-
ным сцэнарам для пачат-
ку нармалізацыі адносінаў з 
Захадам з‘яўляецца вызва-
ленне палітвязняў, чым про-
пуск апазіцыі ў парламент», - 
падкрэсліў палітолаг.

Камісія Уручскай выбар-

чай акругі № 109 22 жніўня 
адмовіла ў рэгістрацыі ў якасці 
кандыдата ў дэпутаты лідару 
Руху «За Свабоду» Аляксандру 
Мілінкевічу. У акружкаме заявілі 
са спасылкай на крыміналістаў 
з міністэрства ўнутраных спраў, 
што больш за 15% сабраных 
палітыкам подпісаў аказаліся 
несапраўднымі.
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ІТАЛЬЯНСКІ БІЗНЭСМЭН МАШЫОЛА КАТУЛА, ЯКІ ПРАЖЫЎ 11 ГАДОЎ У 
БЕЛАРУСІ, РАСПАВЁЎ ПРА ТОЕ, ШТО Ў РЭЧАІСНАСЦІ ЧАКАЕ Ў НАШАЙ КРАІНЕ 
ЗАМЕЖНЫХ ІНВЕСТАРАЎ.

Усяго прэтэндэнтамі ў кандыда-
ты ў дэпутаты на 110 выбарчых акруг 
вылучаліся 494 чалавекі.

Тыдзень таму Ярмошына ў гутарцы 
з журналістамі выказала меркаван-
не, што колькасць прэтэндэнтаў на 
дэпутацкі мандат, якім будзе адмоўлена 
ў рэгістрацыі, можа стаць даволі знач-
най. Такім чынам, у рэгістрацыі канды-
датам у дэпутаты было адмоўлена кож-
наму чацвёртаму прэтэндэнту.

У большасці акруг рэгістрацыя 
кандыдатаў у дэпутаты адбылася 22 
жніўня. 

Рэкамендацыя правесці рэгістрацыю 
кандыдатаў у адзін дзень зыходзіла ад 
Цэнтрвыбаркама. Паводле слоў Ярмо-
шынай, «зарэгістраваць усіх кандыдатаў 
адначасова неабходна, каб ніхто не 
гаварыў, што хтосьці быў у няроўных 
умовах для правядзення агітацыі». 

Падрабязнасці аб выніках рэгістрацыі 
кандыдатаў у дэпутаты Ярмошына 
паведаміць на прэс-канферэнцыі 24 
жніўня.

Ужо вядома, што кандыдатамі ў 
дэпутаты зарэгістраваны 35 з 48 
прэтэндэнтаў Аб’яднанай грамадзян-
скай партыі, 30 з 33 — Партыі БНФ. У 
прыватнасці, этап рэгістрацыі паспя-
хова прайшлі лідары Партыі БНФ і АГП 
Аляксей Янукевіч і Анатоль Лябедзька, 
былыя дэпутаты парламента Валерый 
Фралоў і Уладзімір Навасяд, намеснікі 
старшыні Партыі БНФ Рыгор Кастусёў і 
Аляксандр Стральцоў. 

Не былі зарэгістраваны лідар руху 
«За Свабоду» Аляксандр Мілінкевіч, 
прадстаўнік кампаніі «Гавары праўду!» 
Міхаіл Пашкевіч і іншыя вядомыя 
апазіцыйныя палітыкі.

БелаПАН  

АДСЕЯЛІ КОЖНАГА 
ЧАЦВЁРТАГАЭКАНАМІЧНАЯ РЭФОРМА: 

МАРУДЗІЦЬ НЕЛЬГА?

Прыхільнікі паступо-
вых зменаў паказваюць на 
правальны расійскі вопыт 
- шокавую тэрапію Ягора 
Гайдара. З аднаго боку, іх 
меркаванне зразумела - у 
памяці беларусаў трыва-
ла заселі расійскія падзеі 
90-х гадоў: рэзкае падзенне 
ўзроўню жыцця, інфляцыя, 
забастоўкі шахцёраў і бан-
дытызм.

Але, з іншага боку, пра-
цэсы, якія праходзілі ў Расіі, 
маюць мала агульнага з 
мадэрнізацыяй. Па сутнасці, 
рэфармаванне эканомікі так 
і не было ажыццёўлена. Пра-
панаваныя рэформы былі 
альбо праведзены часткова, 
альбо і зусім не пачыналіся. 
Па сутнасці, тыя крокі былі 
накіраваны на пераход не 
да рынкавай эканоміцы, 
а да пераразмеркавання 
ўласнасці на карысць нека-
торых асоб.

Калі звярнуцца да 
еўрапейскага вопы-
ту, то хуткім шляхам 
мадэрнізацыі пайшлі 
такія краіны, як Польшча, 
Чэхія, Эстонія, з 1997 года 
да іх далучылася Славакія.

П а с т у п о в у ю 
мадэрнізацыю аддалі пе-
равагу Балгарыя і Румынія. 
Шмат у чым выбар гэтага 
шляху тлумачыўся бояззю 
урадаў страціць уладу з-за 
адмоўнай рэакцыі грамад-
ства на рэформы. Але, як 
аказалася, такая палітыка 
рэформаў у гэтых краінах 
ўспрымалася насельніцтвам 
найбольш балюча і 
негатыўна.

Атрымліваецца, што 
краіны, якія прайшлі хуткую 
мадэрнізацыю, апынуліся ў 
выйгрышным становішчы. 
Гэта пацвярджаецца словамі 
спецыяліста па пераходным 
эканомікам Андэрса Ослун-
да: «Вельмі многія выступалі 
за павольныя рэформы. 
Краіны, якія пачалі хуткія рэ-
формы, выйгралі ».

Цягнуць гуму - для 
Беларусі гэта раскоша
Акрамя ўсяго іншага, у 

Беларусі ёсць шэраг сваіх 
уласных фактараў, з-за якіх 
павольны шлях рэформаў 
можа прывесці да іх права-
лу.

Па сваёй сутнасці па-
ступовае рэфармаван-
не эканомікі магчыма 
толькі пры наяўнасці 
спрыяльных умоў: 
эканамічная стабільнасць, 
падтрымка рэформаў 

насельніцтвам і адсутнасць 
знешніх фактараў, якія 
негатыўна ўплываюць на 
мадэрнізацыю.

У Беларусі гэтыя ўмовы 
адсутнічаюць. Найбольш 
спрыяльны перыяд 
скончыўся ў сярэдзіне 90-х, 
зараз жа любая рэформа ў 
большасці выпадкаў будзе 
ўспрымацца негатыўна.

Самай балючай тэ-
май стане рэфармаванне 
сістэмы льгот і субсідый. 
Беларусы прызвычаіліся да 
таннага грамадскаму транс-
парту, недарагім паслуг 
ЖКГ, адносна бясплатнай 
медыцыне і дзяржаўным 
рэгуляванні коштаў.

Усё гэта шмат у чым за-
бяспечваецца таннымі 
энерганосьбітамі, якія 
Крэмль дае за саступкі. Ад-
нак хутка ўжо і саступаць 
будзе няма чаго, ці застануц-
ца тады танныя нафту і газ?

Расійскі біч
Менавіта нафтавае пы-

танне можа стаць адным з 
галоўных падстаў, каб пры-
няць хуткі шлях рэалізацыі 
пакета рэформаў. Масква 
стамілася ад пастаяннай гра-
шовай падтрымкі Беларусі. 
У апошні час намёкі аб 
неабходнасці рэфармаван-
ня беларускай эканомікі 
гучалі з вуснаў расійскіх 
кіраўнікоў неаднаразова.

Аднак пра якія менавіта 
рэформах ідзе гаворка - не-
зразумела. Пакуль каменем 
перапоны паміж Менскам і 
Масквой застаюцца пытанні 
прыватызацыі. Так, тэма 
зліцця МАЗа і КамАЗа, а так-
сама продаж беларускай 
калійнай галіны ў карысць 
Расеі застаюцца аднымі з 
галоўных у дыялогу паміж 
кіраўнікамі дзвюх краін.

Акрамя гэтага, расійскі 
пасол Аляксандр Сурыкаў 
неаднаразова ўздымаў 
пытанне аб увядзенні ў 
Беларусі расійскага рубля. 
У такой сітуацыі краіна фак-
тычна страціць эканамічную 
незалежнасць.

Да таго ж эканоміка са-
мой Расеі мае патрэбу ў 
рэформах, бо ў выпадку аб-
валу коштаў на нафту яна 
можа пайсці на дно. Аднак 
да рэальнай мадэрнізацыі 
расейскі ўрад прыступаць 
не спяшаецца.

Такім чынам, аб пера-
ходзе да паўнавартаснай 
рынкавай эканоміцы з да-
памогай Расеі казаць не 
прыходзіцца. Да таго ж, 

улічваючы цяперашняе за-
кручванне Крамлём гаек у 
палітычнай сістэме, няцяжка 
выказаць здагадку, што пра 
дэмакратызацыю Беларусі з 
дапамогай ўсходняй суседкі 
прамовы таксама ісці не 
можа.

У выпадку, калі 
мадэрнізацыя будзе 
праходзіць не па сцэнары 
Крамля, могуць узнікнуць 
вялікія праблемы. Для вяр-
тання Беларусі ў еўразійскі 
праект Масква можа вы-
карыстаць наяўныя ў яе 
рычагі ўздзеяння: танныя 
энерганосьбіты і доступ да 
рынку. Калі Расею не будзе 
ладзіць ход і напрамак рэ-
форм, Мінск можа страціць і 
тое, і іншае.

У такім выпадку 
паўстане неабходнасць 
хуткай пераарыентацыі 
знешняга гандлю і пошу-
ку новых партнёраў. Калі 
мадэрнізацыя будзе расцяг-
нутая, то вырашыць гэтае 
пытанне паспяхова не атры-
маецца.

Да таго ж эканоміка 
краіны і так неканкурэн-
таздольная: нізкая прадук-
цыйнасць працы, малы пра-
цэнт высокатэхналагічных 
вытворчасцей (цяпер у 
прамысловасці іх доля 
складае 4,4%) і адсутнасць 
інвестыцый. Паводле 
разлікаў Мінэканомікі, для 
развіцця прамысловага ком-
плексу неабходна 90 млрд. 
даляраў. Калі праводзіць 
рэформы павольна, то ад-
ставанне эканомікі Беларусі 
толькі пагоршыцца.

Таксама, акрамя знешніх 
прычын выбару хуткіх 
рэформаў, існуе шэраг 
ўнутраных. У Беларусі да-
статкова моцныя групы, 
якія не зацікаўлены ў рэ-
формах і ўсяляк будуць су-
працьстаяць пераходу да 
паўнавартаснай рынкавай 
сістэме: аграрнікі, кіраўнікі 
прадпрыемстваў і мясцовыя 
ўлады. Чым даўжэй будуць 
расцягнутыя рэформы, тым 
больш магчымасці саба-
таваць іх і паўплываць на 
вынік.

Вострай праблемай для 
Беларусі таксама з‘яўляецца 
пытанне ўцечкі мазгоў. 
Калі хутка не вырашыць 
сітуацыю, то наступствы 
апынуцца сумныя. Досвед 
трансфармацыі іншых краін 
дае нам магчымасьць пера-
канацца ў гэтым ...

Мікіта Бяляеў.

У АПОШНІ ЧАС ДЗЯКУЮЧЫ “ЕЎРАПЕЙСКАМУ ДЫЯЛОГУ АБ МАДЭРНІЗАЦЫІ З 
БЕЛАРУССЮ» ВЯДЗЕЦЦА ШМАТ РАЗМОЎ ПРА ТОЕ, ЯКІЯ ЗМЕНЫ ПАТРЭБНЫЯ КРАІНЕ, 
ЯК ІХ АЖЫЦЦЯЎЛЯЦЬ І ЯКІЯ ПРАБЛЕМЫ МОГУЦЬ УЗНІКНУЦЬ НА ШЛЯХУ РЭАЛІЗАЦЫІ 
РЭФОРМАЎ. ПРЫ ГЭТЫМ СЯРОД ЭКСПЕРТАЎ І АПАЗІЦЫЙНЫХ ПАЛІТЫКАЎ НЯМА 
АДЗІНАГА МЕРКАВАННЯ АБ ТЫМ, ЯК ПРАВОДЗІЦЬ ПЕРАЎТВАРЭННІ: ХУТКА АБО 
ПАСТУПОВА. ЦІ ТРЭБА СПЯШАЦЦА ПАВОЛЬНА?

КАНДЫДАТАМІ Ў ДЭПУТАТЫ ПАЛАТЫ ПРАДСТАЎНІКОЎ, ВЫБАРЫ ЯКІХ ПРОЙ-
ДУЦЬ 23 ВЕРАСНЯ, ЗАРЭГІСТРАВАНЫ 362 ЧАЛАВЕКІ, ПАВЕДАМІЛА СТАРШЫНЯ 
ЦЭНТРВЫБАРКАМА ЛІДЗІЯ ЯРМОШЫНА ВЕЧАРАМ 23 ЖНІЎНЯ Ў ЭФІРЫ ТЭЛЕ-
КАНАЛА «БЕЛАРУСЬ-1».

ПРАБЛЕМЫ РАЗВІЦЦЯ
ВЫНІКІ РЭГІСТРАЦЫІ

Аб няўдалым праекце «Біалеці Брэст»
- Змена майго менталітэту ў дачыненні 

да бізнесу ў Беларусі пачалася з за-
крыцця буйнога інвестыцыйнага пра-
екта кампаніі «Біалеці індустрыі». Я быў 
у той час генеральным дырэктарам 
міжнароднага інвестыцыйнага праек-
та. Для яго рэалізацыі быў прапанава-
ны будынак радыётэхнічнага завода. 
Спачатку прапанавалі цану 600 тыс. 
даляраў. Праз паўтара дня пералічылі 
і прапанавалі новую цану - 800 тыс. 
даляраў, а яшчэ праз некалькі дзён - 1 
млн. 200 тысяч. Інвестар пачаў нерва-
вацца. Тады яму прапанавалі вельмі до-
брае месца на «Цветатроне» - вялікі цэх. 
Але аказалася, што на гэтыя плошчы 
яшчэ раней знайшліся прэтэндэнты. Гэта 
было падобна на сітуацыю, выяўленую ў 
прымаўцы: пускаць пыл у вочы. Тады мы 
(я маю на ўвазе Брэст) згубілі «Біалеці». 
Франчэска Ранцоні перавёў свой бізнэс 
у Турцыю.

Там яму падарылі (!) будынак плошчай 
20 тыс. кв. м. Яны сказалі: рабі што хо-
чаш, але адкрый 500 працоўных месцаў. 

Пра кантэйнерны цягнік «Марка 
Пола экспрэс»

Праект па арганізацыі кантэйнер-
ных перавозак грузаў цягніком «Мар-
ка Пола» па маршруце Портагруара - 
Брэст стартаваў у сакавіку 2010 г. Але ён 
спыніўся на пачатковым этапе.

- На гэтым нясклаўшымся праек-
це італьянская лагістычная кампанія 
страціла 120 тыс. даляраў. Атрымала-
ся, што з Італіі гэты цягнік заўсёды ішоў 
поўны, а з Беларусі - заўсёды пусты. 
Чаму? Маё меркаванне: таму што ў Брэс-
це ёсць важныя людзі, якія з-за роднас-
ных сувязяў лабіруюць экспедыцыйныя 
фірмы. Калі загрузіць цягнік - фуры не 
працуюць. Думаеце, у Італіі гэтага не раз-
умеюць? Пасольства Беларусі ў Італіі дае 
такую статыстыку: у 2012 годзе экспарт 
Беларусі ў Італію павялічыўся ў 2,2 разы, 
а экспарт Італіі ў Беларусь - у 3,9 разы 
ў параўнанні з адпаведным перыядам 
мінулага года. Транспарціроўка ўсяго 

тавару дае 60 млн даляраў. Што, гэты та-
вар ідзе «пешкі»? Вядома, на фурах. Гэта 
пры тым, што перавозка тавару адной 
фурай з Італіі ў Беларусь, каштуе 4500 
еўра, а цягніком - 1,5 тыс. еўра. Усё гэта 
па меншай меры дзіўна, таму што любая 
дзяржава ў першую чаргу думае аб сваіх 
інтарэсах і ўжо потым - пра інтарэсы 
прыватных асоб.

Пра тое, як здзяйсняецца 
правасуддзе

Я ўжо больш за 10 гадоў жыву ў 
Беларусі, застаючыся грамадзянінам 
Італіі. Але да нядаўняга часу я не мог на-
быць тут ва ўласнасць кватэру, не маю-
чы пасведчання на жыхарства. Вырашыў 
ўрэгуляваць жыллёвае пытанне з дапа-
могай адной з супрацоўніц. Я аформіў 
куплю кватэры ў адным з новых дамоў 
на вул. Маскоўскай на яе імя. Гэта абыш-
лося мне ў 68 млн рублёў (у цэнах 2010 
г.).

Але затым гэтая жанчына стала 
сцвярджаць, што набыла кватэру на 
свае асабістыя сродкі, і вырашыла 
яе прысвоіць. Я звярнуўся з заявай 
у пракуратуру аб прызнанні здзелкі 
несапраўднай. Разгляд доўжыцца больш 
за год.

У чэрвені гэтага года АУС Маскоўскага 
раёна Брэста паўторна вынес пастанову 
аб адмове ва ўзбуджэнні крымінальнай 
справы. Гэта пастанова была адмене-
на намеснікам пракурора Маскоўскага 
раёна Брэста. Нягледзячы на тое, што 
першапачаткова гэтая жанчына прыз-
нала мяне ўласнікам гэтай кватэры, і на 
іншыя важкія, з майго пункту гледжан-
ня, аргументы (у тым ліку матэрыяль-
нае становішча абодвух і яе ранейшую 
судзімасць, якую яна схавала ад усіх і ад 
міліцыі таксама), справа так і не зрушы-
лася з мёртвай кропкі. Хоць, я мяркую, 
нягледзячы на крызіс і прыналежнасць 
канфліктуючых бакоў да той ці іншай 
дзяржавы, правасуддзе павінна адбыц-
ца.

«Вячэрні Брэст».

ІТАЛЬЯНСКІ ІНВЕСТАР ПАКІДАЕ БЕЛАРУСЬ 
З-ЗА КАРУПЦЫІ І БЕЗЗАКОННЯ

ЗАМЕЖНЫЯ ІНВЕСТЫЦЫІ


